
EXTRACTE DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL CONSELL DE 

PARTICIPACIÓ CIUTADANA DEL DIA 21 DE JUNY DE 2018 

 

1. APROVACIÓ DE L'ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL 23 DE 

NOVEMBRE DE 2017 

Es dona compte de l'acta de la sessió ordinària celebrada el dia 23 de novembre de 2017 

i s’aprova per unanimitat.  

 

2. APROVACIÓ DE L'ACTA DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA DEL 28 DE 

FEBRER DE 2018 

Es dona compte igualment de l'acta de la sessió extraordinària del 28 de febrer de 2018, 

que queda aprovada, així mateix, per unanimitat. 

 

3. PROPOSTA DE LA FUNDACIÓ GLOBALIS PER A REALITZAR UN 

CARRIL ESPORTIU EN EL PROJECTE DE L'ENTORN DE LA SÉQUIA 

MAJOR PER A FER RUNNING I CAMINAR 
 

S'explica que atés que s'està redactant el projecte de l'entorn de la séquia, des de 

Globalis, juntament amb l’SME, es vol plantejar realitzar un carril esportiu que servisca 

per a running i també per a caminar, i s’hi descarta l'ús de la bicicleta per la seua 

perillositat per als vianants. 

 

La proposta seria d'anada i tornada i hauria de comptar amb un paviment adequat per a 

caminar còmodament, que no esvare amb l'aigua ni embrute el paviment adjacent quan 

ploga, i naix consensuada amb l’SME. 

La idea seria iniciar la ruta en les piscines de Bancaixa i arribar fins a Carrefour per una 

senda amb aigua i arbres per la qual no passen cotxes i se suposa que té menys 

contaminació a l'hora de practicar esport; es podrien aprofitar els parcs per a realitzar 

exercicis que reforcen l'entrenament i els exercicis s'explicarien en un vídeo que es 

podria veure des del mòbil a través d'un BIDI que es col·locaria als parcs. També es 

podria desenvolupar una app en la qual es ludifiquen aquests punts d'exercicis i els 

donen punts a les persones participants del circuit, amb un pressupost per a la posada en 

marxa d’entre 15.000 i 19.000 € + IVA. 

Aquest carril al costat de la séquia és molt adequat per fer exercici sense respirar 

contaminació de vehicles, amb possibilitat de plaques per a fer exercici en les places de 

nivell mitjà i alt utilitzant el mobiliari que hi ha i mitjançant una aplicació descarregable 

per a fer aquest exercici. El millor lloc és la séquia per estar concorreguda, però es 

requereix una bona il·luminació i que els arbres estiguen tallats.  

 

S'hi exposa l'opinió recollida de les tècniques encarregades de realitzar el projecte sobre 

la séquia titulat Encenem la séquia, actualment en fase de recollida de propostes. 

Consideren bo potenciar la mobilitat sostenible i que aquest lloc, més desvinculat del 

trànsit rodat, es potencie com un lloc de tranquil·litat. També manifesten que l'ús de 

bicicletes hi és inviable, ja que no es poden posar elements que interferisquen el 

contingut natural; aquest espai ha de ser tot un, ha de ser un espai de relaxació, sense 

crear conflictes, per la qual cosa no consideren adequat ni el running ni la bici per ser 

usos incompatibles amb el ritme de l'ús habitual d'aquest espai, per possible aparició de 

conflictes i friccions amb aquest ús quotidià pel tema d'habilitar un carril específic, 

segons el que han pogut analitzar en aquesta primera fase de diagnosi, perquè s'ha de 



procurar que l'esport sume en convivència, segons paraules de les tècniques del 

projecte. 

 

Es debat sobre la proposta perquè els membres del Consell que ho desitgen puguen 

aportar-hi la seua opinió. 

 

Es considera adequat que s'habilite per a caminar però no per a running perquè portaria 

més problemes que avantatges, especialment on el jardí amplia la zona de la séquia si es 

fera una zona esportiva, per ser diferent la velocitat d'aquests usos. 

 

Es manifesta estar-hi d'acord i que se li ha de donar l'ús que ha tingut, un carril esportiu 

suposaria problemes i el que es faça s'ha de fer amb coherència i amb el que l'entorn és. 

 

S'opina que el cost serà elevat si es considera això del paviment i les paletes a més del 

manteniment i no s'estima convenient. 

 

S’explica que no es demana un canvi de paviment sinó que quan s’hi pose el que s’hi 

pose, aquest siga adequat, i es considera que la gent és educada i respectarà les plaques 

igual que a l'ermita. 

 

S'opina que és possible compaginar aquesta convivència i ser partícip de fer aquesta 

convivència i de veure com s'integra, ja que en aquesta fase actual de diagnosi s'està 

valorant tot, tot es mira i es valora. 

 

S'explica que s'està d'acord amb l'ús per a l'entorn d'un paviment adequat però es veu 

complicat això del running perquè es considera adequat l'ús d'aquest espai per a passeig 

més que per a running. 

 

S'exposa que no es creu adequat per a bicicletes i es posa d'exemple el carril bici pintat 

que es va fer en el tram del Passeig de l'Estació i pel qual les bicis encara continuen 

passant amb la inseguretat consegüent que suposa per davant dels portals dels 

habitatges. Sí que es comparteix la proposta per a esport, ja que no és el mateix anar 

corrent que amb bici si ix algú d'un portal i si hi ha running no hi haurà bicicletes, però 

no es considera necessari posar paviment especial, encara que sí que s’ha de posar fi al 

carril bici amb més cartells. 

 

S'indica que es creu que sí que és bo prevenir que el paviment no esvare. Sobre els 

cartells, s’opina que no es pot abusar d'aquests perquè tot l'espai siga concorde i 

esdevinga un lloc sostenible. 

 

S'opina que el tema de la seguretat s'ha de plantejar no sols per als veïns sinó també per 

a la seguretat dels corredors que travessen els carrers i que el corredor també ha de 

parar, igual que el vianant, en creuar-los. S'haurà de valorar tot el que es planteja i si es 

considera adequat. 

 

S'opina que el més important és la seguretat ciutadana i que sobre la qüestió dels cartells 

es fa referència al que s’ha exposat per a la plaça Major, que no es vol que s'òmpliga de 

cartells. 

 



S'indica que ja no hi ha cap bicicleta i es pot repintar amb un vianant el carril bici 

anterior, però s'explica que es fa referència a les bicicletes pintades sinó a les físiques 

que continuen circulant, sobre la qual cosa s'indica que això passa també en la resta del 

poble, al Raval, a les places i per on hi haja un espai ample per on puguen fer-ho, 

perquè és un problema de convivència i de civisme.  

 

Es considera que totes les propostes per a fomentar l'esport són benvingudes, però que 

l'entorn de la séquia no s’estima el més adequat per a això i que ja estan el de l'ermita i 

l'avinguda d’Alemanya i és millor potenciar aquests dos per a l'esport i que el sentit 

històric, patrimonial i cultural és el que correspon potenciar en la séquia.  

 

S'expressa que també s’és partidari de no crear un carril i que siga només un lloc de 

passeig.  

 

Es puntualitza que no es tracta de crear un carril nou sinó d'integrar-lo en el que hi ha 

ara i amb un paviment únic, tot integrat. Es proposa una votació per a decidir si 

continuar l'estudi per a integrar el carril running en la séquia. El resultat és de 3 vots a 

favor, 13 en contra i 4 abstencions. 

 

4. PROPOSTA DE L’AV SANT FERRAN DE REPARACIÓ DE L'ASFALT A 

L'AV. ALEMANYA I AL C/ SANT BLAI 

 

Es reivindica la necessitat urgent de reparar l'avinguda d’Alemanya (el tram des de la 

rotonda del Barranquet fins a la carretera d'Onda, concretament el vial esquerre en 

direcció a la carretera d'Onda) perquè és un vial que suporta molt de trànsit pesat i dens 

que ha destrossat el ferm. L’alcalde ja es va comprometre a fer-ho quan es va asfaltar el 

vial des d'aquesta mateixa rotonda fins al carrer de Sant Manuel, però encara no s'ha fet 

la reparació integral, només el més greu. Es considera que seria suficient aplicar només 

una capa d'asfalt i també es demana asfaltar tot el carrer de Sant Blai ja que està molt 

deteriorat; s’hi han fet ja diverses reclamacions però la reparació s'ha limitat a tapar 

alguns forats i no és el que es necessita.  

S'explica que el regidor i el tècnic responsable pretenien assistir a la sessió per a 

contestar personalment sobre això, però davant la impossibilitat de poder fer-ho s'han 

oferit a realitzar una reunió, ja que s'estan adaptant els treballs a unes fases i ho 

explicaran en aqueixa reunió. 

  

5. PROPOSTA DE L'AMPA PÍO XII D'OBRIR ELS PATIS ESCOLARS COM A 

ESPAIS D'ÚS PÚBLIC PER A FAMÍLIES, XIQUETS I XIQUETES I 

ADOLESCENTS FORA DE L'HORARI ESCOLAR, EN CAPS DE SETMANA I 

VACANCES ESCOLARS 

 

S'exposa que la proposta consisteix en l'obertura dels patis escolars com a espai d'ús 

públic per a famílies, xiquets i xiquetes i adolescents, fora de l'horari escolar, en caps de 

setmana i vacances escolars per a optimitzar al màxim l'ús d'aquestes instal·lacions i 

obrir l'escola a la comunitat local. 

S’explica que la iniciativa no és original sinó fruit de la tendència que molts pobles i 

ciutats han començat a aplicar en els últims anys i, en particular, en els últims mesos, i 

que una ciutat educadora com Vila-real ha d'oferir espais inclusius, oberts a la 

comunitat, generadors de ciutadania responsable amb el seu entorn pròxim. Els patis 



escolars poden ser una peça important en aquest concepte d'espai per al bé comú, com a 

lloc on les persones participen, es relacionen i compartisquen. La falta d'espais 

considerats d'ús social i comunitari afecta la qualitat del temps lliure, motiu principal 

per a fomentar aquest ús comunitari compartit dels patis escolars fora de l'horari escolar 

i en dies festius. També motiva aquesta proposta la necessitat de poder oferir aquests 

espais per a la participació de xiquets i joves en activitats educatives i generar un vincle 

de proximitat amb la resta de la comunitat mitjançant aquesta obertura rotativa i 

temporal dels patis escolars considerats com a espai d'ús públic per a famílies, xiquets i 

adolescents fora de l'horari escolar, en vacances i dies festius per a afavorir el seu ús i 

potenciar el seu vessant educatiu i social en un context segur i de proximitat.  

Es pretén l'ús social dels patis com a punt de trobada i nexe d'unió i reunió de famílies i 

la disposició d'aquests espais on se senten més segures, els quals han de tenir més usos 

per ser espais públics, i optimitzar el seu gaudi per a usos col·lectius mitjançant torns 

rotatius compaginats amb les altres activitats que ara ja s’hi fan. 

 

S'assenyala que hi ha interés en el tema i s'explica que el que es proposa a l'Ajuntament 

ja s'ha plantejat i s’han constatat els obstacles i problemes que suposa, com són el tema 

de les competències entre Ajuntament i Conselleria, les activitats fora de l'horari lectiu 

que requereixen aprovació del Consell Escolar, la responsabilitat quan ocórrega o es 

faça algun mal com ara el trencament d'un vidre…, qui s'encarregaria de l'obertura i 

tancament de portes i d’altres que potser que ara no se citen, per la qual cosa s'agraeix la 

proposta però sense deixar de ser conscients de la realitat i del que aquesta suposa o pot 

costar. 

  

S'expliquen les actuacions fetes a Castelló de la Plana per a la posada en marxa d’una 

proposta similar mitjançant la contractació expressa d'una empresa i que s'ha provat 

amb un projecte pilot per a veure si és bo i si es pot expandir a tota la ciutat, no són tots 

els centres en principi, només alguns determinats, per districte, per a veure com es 

desenvolupa l'entesa entre les AMPA, el Consell… 

 

S'explica que, vista la proposta com a ciutadà, es veu molt positiva i s'haurà de tenir en 

compte que la Conselleria, com a usufructuària dels centres educatius, haurà de ser-ne 

coneixedora, i que hi ha una llei de la Generalitat Valenciana de l'any vuitanta que 

facilita la utilització dels patis per a activitats sense ànim de lucre i hi ha exemples 

d'altres ciutats, com Navarra, on es fa mitjançant un conveni. També es creu necessari 

que hi haja una assegurança de responsabilitat civil, per la qüestió d'obrir i tancar i per 

qualsevol incident que sorgisca; per exemple, si entren gossos i embruten, qui ho paga, 

perquè és propietat de Conselleria. 

 

Se sap que l'Ajuntament de Mislata, que fa coses als patis, regula l'activitat o la controla 

una empresa. A Gavà, en canvi, hi ha un educador dedicat als joves que decideixen i 

gestionen, però que el que no es contempla és obrir la porta del pati i que siga com un 

jardí públic en cap lloc i tampoc s’aconsella que aquesta opció es pose en marxa en tots 

els col·legis al principi, sinó que s’inicia en algun centre i, després, en uns altres, si tot 

va bé. 

 

S'agraeixen les aportacions i es manifesta que es comparteix tot el que s’ha exposat i 

que el més important és fer-ho bé. 

 



S'afegeix que quan no hi ha cap problema és quan l’organitzadora és l'AMPA. Quan es 

fa qualsevol activitat que vinga de l'AMPA, no hi ha cap inconvenient per a això. 

 

S'al·lega que el que es pretén és dirigir la necessitat i la proposta a l'Ajuntament perquè 

per la seua part es valore i es done la solució que es considere millor.  

 

S'assenyala que el que es demana amb la proposta no resulta fàcil. A Castelló de la 

Plana, les activitats són reglades i no es pot fer el que es vulga, una part de les activitats 

són amb monitors, i una altra part, de joc lliure però reglat i amb horaris, i que s'estan 

donant idees, entre tots, i que no és que es demane que, com a AMPA, siguen ells qui 

ho hagen de fer.  

 

I que es vol fer una aportació a Vila-real com a ciutat educadora que és. 

 

S'obri un debat entre els membres del Consell perquè exposen la seua idea sobre la 

proposta i s'explica que des del Consell Escolar es reivindica aquesta proposta des de fa 

temps però sempre s'ha trobat amb el problema de la responsabilitat les 24 hores del dia 

del director o directora del centre i que es pot veure l’opció de l'empresa, però que si la 

persona responsable és el director o directora, s'hauria de fer algun escrit per a demanar 

canviar això de la responsabilitat a Conselleria. 

 

Es corregeix i s'explica que no és així i que el director o directora, quan tanca, ja no hi té 

cap responsabilitat. 

 

Es manifesta que és un tema que ja s'ha tractat durant molts anys i que sempre s'ha 

donat aquesta mateixa problemàtica referida al fet que el director o directora ja no es 

responsabilitza quan se’n va, però que el millor és buscar una solució i es creu que la 

d'un conveni podria ser bona. 

  

Es creu que el major handicap és qui obri i qui tanca i que, després d’haver consultat 

aquesta qüestió amb els veïns, opinen que hauria de ser la Policia Local o Protecció 

Civil, no una empresa, però es respon que es considera poc probable aquesta solució 

que es planteja.  

 

S'explica que del que es tracta és que l'empresa siga la que gestione les activitats; per 

tant, també ha de gestionar l'horari i l'assegurança. 

 

Es planteja actuar com es feia abans, és a dir, tancava el conserge quan hi havia 

activitats, encara que es considera improbable aquesta opció per qüestions d'horari 

laboral. 

 

Es planteja la possibilitat de recórrer al voluntariat que hi ha en educació (Efecte Vila-

real, Tots Units, ONG) i s'al·lega que seria qüestió de veure-ho, ja que es desconeix el 

tema. 

 

Finalment, es proposa donar opció a l'AMPA de pensar-ho després d'escoltar totes 

aquestes opinions per a portar una solució més concreta, però la presidenta de l'AMPA 

manifesta que no té molt clara aquesta opció de portar un projecte i que, encara que 

agraeix l'oferiment, prefereix que es vote per a consultar al Consell si es considera 

adequat o no gestionar alguna cosa respecte de la proposta; agraeix, igualment, el que es 



decidisca. El resultat de la votació és el següent: 18 vots a favor, 6 abstencions i 0 vots 

en contra. 

  

6. PRECS I PREGUNTES 

 

Es pregunta sobre si s'ha fet alguna actuació des del començament de l'any contra els 

mosquits tigre.  

Es respon que el tema es porta des de l’àrea de Sanitat i que es creu que sí i que també 

hi ha campanyes des de la Conselleria de Sanitat. 

Es pregunta en relació amb la compra i especulació d'habitatges que, pel que sembla, 

realitza una empresa de taulells en l'anomenat barri del zorro i el que passarà amb els 

veïns de la zona, si es comptarà amb ells per al que es faça si després d'això 

l'Ajuntament modifica el pla urbanístic. 

Es respon que, pel que se sap, és per a una rotonda i que l'Ajuntament no és qui compra 

res, sinó que és una empresa privada. 

S'explica que es pot preguntar i que després s'explicarà, es passarà la qüestió al regidor 

de Territori i aquest ja contestarà sobre el futur del barri del zorro.  

S'expressa l’opinió sobre que el mercat és lliure i que és una cosa en la qual 

l'Ajuntament no pot entrar i que ha de respectar. 

Es planteja que es pregunte el motiu pel qual està feta la part dreta de la vorera del 

carrer de la Serra d’Irta i l'esquerra no. 

Així mateix, es proposa que es plantege alguna actuació en relació amb el procés de 

degradació que, al seu judici, afecta el centre de la ciutat (Sant Joan, Zumalacárregui, 

Santa Llúcia…) i que si no es frena es convertirà en una zona cada vegada més 

envellida i més degradada, per això es considera que s'hauria de plantejar alguna 

actuació conjunta per a frenar, com a mínim, la degradació urbanística del centre. 

Gemma Gil, regidora de Participació Ciutadana, refereix conéixer alguna actuació 

similar en alguna ciutat i que es va fer mitjançant una ordenança. 

Es proposa instar perquè es faça algun accés a l'institut Santa Maria, ja que no n’hi ha, i 

fer una relació amb tot el que s'ha proposat en el Consell de Participació Ciutadana per a 

veure com està. 

S'indica que es mirarà si es pot fer i que es portarà un resum de l'any i estat en què es 

troben.  

Es pregunta sobre el projecte d'un bus per a l'esport i sobre el projecte de l'ampliació de 

la séquia en l'estació que es va dir que estava avançat.  

Es respon que es passarà la qüestió i, com que hi ha un pla de mobilitat en tràmit, es 

preguntarà si s'hi inclou. 

S'agraeix la realització de la petició formulada sobre la sol·licitud de neteja de la font 

que hi ha adaptada i que ja es va dur a terme. 

 


